
tölgygyé fejlődött, és csak ha a t agokban ezen tula jdonsá
gok továbbra is m e g m a r a d n a k ós érvényesi t ik magukat , — 
lehetünk megnyugodva az i ránt , hogy a jövő n e m z e d é k e 
folyton fejlődő fának te rebé lyes ágai alat t megpihenve , elis
meréssel emlékezik m e g rólunk, kik azt ü l te t tük, ápol tuk 
és felneveltük. 

Azon erős meggyőződésben, hogy ez igy lesz, van 
szerencsém az Országos Erdésze t i egyesüle t 1891- ik évi 
rendes közgyűlését ezennel megny i tn i . 

Észszerű dolog-e erdőt telepíteni ? 
Irta: K i t t l e r A d o l f , főerdész. 

Mindannyiszor felmerül ez a ké rdés , va lahányszor 
a r ró l van szó, hogy a mezőgazdaságra m á r n e m alkalmas 
földterületek más módon hasznos i t tassanak . A mezőgazda 
hosszabb megfontolás nélkül legelőnek szánja az i lyen terü
l e teke t abban a gondolatban, hogy ugy hasznosi that ja egye
dül a legjobban. 

Több ilyen terüle t közül főkép ket tő volna h a z á n k b a n 
ura lkodónak mondha tó . 

1. A homoktalajok és a kőgörge teges t e rü le tek és 
2. a lápok és mocsarak. 
Az elsők közt i smét majd olyanok fordulnak elő, és 

nem is r i tkán, melyek már egészen k o p á r a k s minden t e 
nyészete t nélkülöznek, majd olyanok, me lyeknek sekély 
talajrétegén az esős időszak alat t m á r némi növényzet is 
képes m a g á t fenntar tani . Az i lyen és az ehez hasonló 
földek szolgáltat ják legtöbb v idéken a t a r t a m o s á n használ t 
legelőt . Az pedig világos és te rmésze tes , hogy a folytonos 
legel tetés köve tkez tében a t e rméke t l en rész le tek növekednek 
és mindig ros szabbakká lesznek. 



Annak bizonyítására azonban, hogy nem csak a rossz, 
hanem a jó példa is követésre talál, legyen szabad e lapok 
hasábjain tapasztalataim köréből egy esetet idéznem. 

A kezelésem alatt álló terjedelmes erdőbirtok egyik 
részén 317 hold nagyságú erdő-tisztás volt, mely habár 
tényleg az erdőterülethez tartozott, mégis miután régtől fogva 
tartamosán legeltetésre használtatott, ennek a révén a gazda
sági osztály által a legelőhöz foglaltatott. Ez legtöbb esetben 
az efféle foglalások rendes sora. 

A jószágnak és főképen a juhoknak szüntelen járása 
következtében a talaj felső rétege sívó homokká lett, ugy hogy 
rajta a növénytenyészetnek még csak nyoma sem maradhatott. 

E miatt azután mégis sikerült végre a tisztásnak beerdő-
sitésére engedélyt nyernem. 

Első lépésem mindjárt az volt, hogy a veténykertet a 
legkitettebb helyre telepitettem, hogy a csemeték igy azon
nal a talajhoz alkalmazkodjanak, illetve már eleve meg
honosodjanak. Megjegyzem, hogy a tisztás egészen nyilt dél
keleti fekvésű volt, kitéve a nap forró hevének. 

Legnagyobbrészt 2—3 éves erdei fenyő csemetét, meg 
bálvány fát és ákáczot használtam. 

Az ültetvénynek az első évben a szárazságtól és a 
cserebogár pajodoktól egyaránt kellett szenvednie ; de már 
a következő évben az igen kedvező esős nyár az egész 
telepitést befejezve találta, ugy hogy a sikert bátran biz
tosra foghattam, ma pedig — ugy hiszem — már egészen 
tul vagyunk a kezdet nehézségein. 

A növekvési viszonyok az első években igen rosszak 
voltak, mindazáltal a talaj javulásával együtt és azzal lé
pést tartva, azok is javultak. Leggyorsabban haladt a talaj 
javulása a bálványfával beültetett részeken. A gazdagon 
hulló levelek, miután hosszú és vastag levélnyelök nagy 



súlya miat t azokat a szél el nem bi r ta , r endesen a fa tö 
vében marad tak , ennek következ tében a sürüen beül te te t t 
•területen a ha rmad ik évben m á r 3 — 4 cm vas tag te levény 
réteg képződött . Különben a bálványfa a vadak és a m a r h a 
szájától is legkevésbé szenved. Rövid fordáju sarjerdő üzemben, 
rossz homok talajon, a hol nemesebb fafajokat ugy sem lehetne 
tenyészteni, előnyösen nevelhető. Yisszamarad t t isztások 
beerdősi tése czéljából, különösen pedig oly vidékeken, a hol a 
fatermelésnél a fősulyta mennyiségre , és nem aminőségre fekte
tik, hol tehá t inkább esak tűzifát termelnek, nagy visszaszerző 
képességéné l és t u s k ó v a g y g y ö k é r s a r j a i n a k gyors 
mövekvésénél fogva jól a lka lmazható . 

Az emiitett t i s z t á s terüle t hosszabbik szélével a 
•gazdasági földekkel ért össze s ott az u rada lmi és községi 
b i r tok közt képezte a ha tá r t . 

A sivatagon keresztül vezető országútra a befásitás előtt 
r endesen annyi homokot hordot t a szél, hogy va lahányszor 
a fuvarosok azon át aka r t ak hajtani , összefogták lovaikat 
s igy segitet ték ki kölcsönösen egymást . 

Mihelyt meglátszott , hogy az ily te rméket len t isztá
sokkal mit lehet tenni, többen a községek, illetve egyes 
birtokosok közül, hozzáfogtak az erdőte lepí téshez , s a he 
lyes utasí tásokkal , támogatással stb. elérhető volt, hogy 
igen sokan erdőtelepí tésre szánták földjeiket. Az akkori 
szomorú kinézésű homok terület ma már igen bará t ságos 
k é p e t m u t a t és meglehetős fahozamot nyújt. S bá t r an állí
tom, hogy jóakarat ta l , megfelelő eszközök, felújítási mód és 
fanemek helyes alkalmazásával stb. hazánk legtöbb homok
földje alkalmas a befásitásra. Az állam és nagybir tokosok 
kezdeményezése ma m á r nem egy magánost , községet és 
kisbirtokost biztat, hogy mind beha tóbban foglalkozzék a 
homoki erdősítés kérdéséve l . 



H a majd a kisbirtokos is mind belátja, hogy bir tokának 
ér téke a mezőgazdaságra kevésbé alkalmas területrészek 
beerdősitése által növekedni fog, kellemesebb és szebb lakó-
helylyé, é r tékesebb használat i vagy eladási tá rgygyá válik, 
ha az állam által nyújtott kedvezményeket a magánosok 
mindjobban igénybe venni igyekeznek és az 1 8 7 9 . évi 
X X X I . t. cz. mondhatnám aranyat érő 177. §-át, melynek 
értelmében az állam a beerdősitéseket előmozdítja: a 
beerdősités alá vett területeknek adómentessé tételével, 
magvak és csemetéknek ingyen kiosztásával, végre pénzkölcsö-
nökkel ós pénzsegélyekkel, a lehetőség szerint igénybe 
veszik, akkor az erdők szeretete, azok gondozására és ápol-
lására való igyekezet a nép közé is elterjed, nagy hasz
ná ra népünknek és egyszersmind j avá ra közgazdaságunknak. 

Titkári jelentés az Országos erdészeti egyesület 
1891. évi közgyűlésén. 

Tisztelt közgyűlés! Egyesületünknek a mult évi köz
gyűlés óta kifejtett munkásságáról szóló tiszteletteljes jelen
tésemben mindenek előtt egy olyan ügyre kell vissza térnem, 
mely tulajdonképen még a mult évi közgyűlés előtt foglal
koztatta egyesületünket, t. i. az 1890 . évi bécsi gazdasági 
és erdészeti kiállításra. 

Az eredményről , melyet egyesületünk ezen kiállítás 
magyar erdészeti csoportjának rendezésénél elért, a mult 
évi közgyűlésen ugyan már megtótetett a részletes je lentés , 
két dologról azonban, nevezetesen a magyar erdészeti kiál
lítók kitüntetéséről és a kiállítás pénzügyi eredményéről 
véglegesen nem lehetet t beszámolni, mivel a kiállítás akkor 
még nem volt bezárva s ennek folytán a szükséges adatok 
sem állottak rendelkezésre. 


